
    سيدياسر جبرائيلي:
چقدر اين خبر خوشحال كننده است. خريد 
گندم از مرز ۱۰ميليون تن گذشت و اين يعني 
گره نان مردم از دلار باز ش��د، يعني مي توان 
وابستگي ها را رفع كرد تا جنگ در يك گوشه 
عالم، سفره ملت ما را متأثر نكند. خدا قوت به 
مجموعه دولت و به ويژه سيدجواد ساداتي نژاد 
عزيز كه مي دانم چقدر در اين جهت كوشيد. 

   قاسم جعفري:
بالاي ۱۰ميليون تن خريد تضميني گندم به 
رغم خشكسالي و موانع متعدد نشان از ايمان و 
اميد كشاورزان و اعتماد به دولت است و آينده 
روش��ن را با درك اهميت استقلال و امنيت 
غذايي در جهان بحران زده بشارت مي دهد. 
اما شيريني اين دستاورد بزرگ ملي دولت 
مردمي با پرداخت سريع طلب گندمكاران 

دوچندان مي شود. 

   سجاد كمالي نيا:
دو س��ال پيش با توج��ه به بح��ران اوكراين 
نگراني هاي زيادي براي تأمين گندم نه تنها 
در ايران بلكه در كشورهاي دنيا به وجود آمد 
كه ممكن بود دچار كمبود گندم شويم اما با 
حمايت و خريد تضميني گندم توسط دولت از 
كشاورزان حالا به توليد ۱۰ ميليون تن گندم 
رسيديم، يعني خودكفايي در توليد گندم نان.

   مهدي قاسم زاده:
اكنون وقت تسويه حساب سريع تر دولت با 
كشاورزان و تعيين يك قيمت مناسب براي 
خريد تضميني محصول سال آينده شان است 
تا هم خستگي بر تن آنها نماند و هم شاهد 
تكرار اين خبر خوب در سال آينده باشيم... . 

   شبنم كيوانيان:
خبر بهتر تسويه حساب با كشاورزان خواهد 
بود. وگرنه س��ال آينده ارزش زمين هايشان 

بيش از دسترنج شان خواهد بود. خبر از آن 
بهتر آمايش س��رزمين براي عدم كاشت در 

مناطق با بحران آب است . 
   حسن حيدري:

عوامل اصلي ارتقاي سطح توليد گندم جدا 
از رحمت الهي، توجه ب��ه دو مؤلفه  ۱( طرح 
جهش توليد در ديمزارها و ۲( تغذيه اصولي 
خاك با پيگيري مجدانه معاون زراعت بود. 
افق اين مسير روشن است، مشروط به اينكه 

سرمايه سوزي نشود!
   كاربري با نام »خان«:

واقعاً دست كشاورزان و دست اندركاران درد 
نكنه، خريد گندم به قيمت واقعي از كشاورزان 
باعث رغبت كشاورزان شده، تصميم صحيحي 

كه دولت گرفته بود جواب مثبت داد. 
   احسان عليمردي:

گندم از استراتژيك ترين ذخاير كشور است. 

مسئله خودكفايي گندم هميشه دغدغه بوده 
و حالا تأمين گندم براي ن��ان تمام ايرانيان 
واقعاً خبر خوبي است. البته بايد مراقب بود 
كه افزايش جمعيت مهاجران و اتباع س��اير 
كشورها مي تواند باز هم كش��ور را در گندم 

دچار بحران كند. 
   علي صفايي:

نزاع روسيه و اوكراين جهان رو تحت تأثير قرار 
داده  و مردم اروپا درگير كمبود گندم هستن 
و دارن با راه هاي جايگزين مثل خوردن آرد 
سوسك كنار ميان. خداروشكر دولت رئيسي 
با خريد تضميني تونست كمبود رو جبران 
كنه وگرنه الان يتيم خانه ايران تكرار مي شد. 

   حسن حسن خاني:
بي نيازي ايران از واردات گندم باعث كاهش 
۲ميليارد دلاري بدهي كوتاه مدت خارجي 
كشور شد. خداقوت به كشاورزان زحمتكش. 

گره نان مردم از دلار باز شد
واكنش كاربران شبكه هاي اجتماعي به خبر خريد تضمينی10ميليون تن گندم كشت داخل

انتش�ار خبر خريد گندم تضميني بي�ش از 10ميليون تن كه حكاي�ت از تأمين ذخاير 
گندم براي نان همه ايران دارد، با واكنش هايي از س�وي كاربران شبكه هاي اجتماعي 
همراه ب�ود. كاربران اين خب�ر را خبري خوب و ب�ه معناي خودكفاي�ي در توليد گندم 
نان دانس�تند كه مي تواند كش�ور را از آس�يب هاي امنيت�ي و بحران ه�اي غذايي به 

خصوص ب�ا توج�ه ب�ه تح�ولات رخ داده در جهان، مص�ون نگ�ه دارد. كارب�ران اين 
اتف�اق را محص�ول برنامه ريزي صحي�ح مس�ئولان وزارتخان�ه جهادكش�اورزي در 
دولت س�يزدهم دانس�تند. آنها همچنان از كش�اورزاني كه در اين راه سخت كوشش 
می كنند، تش�كر كردند. در ادامه بخش هايي از واكنش هاي كاربران را مرور كرده ايم. 

اين صفحه پيام ه�ا،  متن ها، عكس نوش�ت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر شده در فضاي مجازي را بازنشر می دهد. تلاش بر اين 
اس�ت كه ديدگاه ها و نظرات كاربران انديش�مند ش�بكه های 

اجتماعی در عرصه مكتوب هم ديده شود.

    تصویر منتخب

      تصويري از ساخت آرامگاه باباطاهر در همدان به سال 1348 
| از كانال »عصر تاريخ« در ايتا

عالم بايد حقيقت طلب باشد
آيت الله محمدباقر تحريري:

عالم اگ��ر بخواهد هداي��ت الهى راهنماى او ش��ود باي��د همواره 
حقيقت طلب باش��د و آن را از هر راهى كه از نظر ش��رعى و عقلى 
مطلوب است، پيگيرى كند و اگر از هواى نفس خويش پيروى نمايد 
به ضلالت مبتلا مى  ش��ود و علم او جز حيرت و سردرگمى نسبت 
به ارتباط با واقعيات هستى، چيزى به او نمى  افزايد؛ چنانكه بلعم 
باعورا با اينكه از پيروان حضرت موسى)ع( بود و خداوند متعال نيز 
به او آيات و عنايت هايى را عطا كرده بود، بر اثر پيروى از هواى نفس 
گمراه ش��د. قرآن كريم درباره  او مى  فرمايد: »و خبر آن كس را كه 
آيات خود را به او داده بوديم براى آنان بخوان كه از آن عارى گشت؛ 

آن گاه شيطان، او را دنبال كرد و از گمراهان شد.«
منبع: كانال تلگرامي »صراط مستقيم«، برگرفته از كتاب گام هاي 

آغازين سلوك

   آیينه نفس

به بهانه كشف ژن هاي طول عمر

چشمه  حيات، درون ما مي جوشد يا در جامعه جاري  است؟

حسين جاويد در كانال تلگرامي خود نوشت: »كتاب صوتي« با »نمايشنامه    راديويي« فرق 
دارد. كتاب صوتي را بايد »روخواني« كنند، ن��ه اينكه »اجرا« كنند. همين نكته  بديهي را 
خيلي از توليدكنندگان آثار صوتي متوجه نشده اند؛ اين است كه گوش  سپردن به كتاب هاي 

صوتي فارسي بيشتر شبيه گوش سپردن به راديوست. 

يكي از فعالان توئيت��ر با نام كارب��ري »ناظر بي ط��رف« در توئيتي نوش��ت: لك لك نيل 
)Shoebill( يه پرنده  در حال انقراض با ظاهري عجيبه. قدش و طولش به يك و نيم متر هم 
ميرسه و بال هاشو باز كنه عرضش ميتونه ۲/5 متر بشه! تا اونجايي كه خوندم نماينده دوران 

پيشا تاريخه و يه جورايي نوه  دايناسوره.

دكتر هادي صمدي در كانال تلگرامي خود نوش��ت: امروز، 
به طور تقريباً همزمان، دو خبر درب��اره  ژن هاي طول عمر 
منتشر ش��د كه بحث قديمي پيرامون »اكس��ير جواني« را 
احيا مي كند. ابتدا گزارش��ي كوتاه از خبرها و در انتها ذكر 

نكته اي فلسفي. 
هر دو خبر به موش هاي حفار برهنه ربط دارند. اين دس��ته 
از موش هاي بدون خز كه در ش��رق آفريقا زندگي مي كنند 
و تا اواسط قرن نوزدهم نيز ناشناخته بودند، عمري طولاني 
داش��ته و تا حدود ۳۷ س��ال زندگ��ي مي كنند كه بس��يار 
طولاني تر از س��ن س��اير موش هاس��ت. برخي از آنها تا ۴۱ 
سال نيز زندگي كرده اند كه بيش از ۱۰ برابر عمر موش هاي 
معمولي است. سيستم قلبي عروقي اين موش ها با افزايش 
سن كاركرد خود را حفظ مي كند و اين موش ها به سرطان 
نيز مبتلا نمي شوند. به نظر مي رسد همين دو خصيصه در 

داشتن عمر طولاني اعضاي اين گونه كفايت مي كند. 
خبر 1: دانشمندان چيني علاوه  بر موش هاي حفار برهنه، 
ژنوم ۴۷ گون��ه از موجودات را كه عم��ري طولاني دارند، از 
جمله انسان، گوريل و شامپانزه، دسته اي از وال ها و دسته اي 
از خفاش ها را مقايسه كردند و به دسته اي از ژن هاي مشترك 
در اين موجودات رس��يدند كه با طول عمر بالا مرتبط بود. 
در اين ميان موش حفار برهنه، نس��بت به جثه اش عمري 
بس��يار طولاني دارد، زيرا در ميان گونه ها معمولاً جانوران 
با جثه  كوچك عمر كوتاهي دارند. شناس��ايي برخي ژن ها 
در موش هاي برهنه  حفار كليد يافت��ن راهي براي افزايش 

طول عمر است. 
خبر ۲: اگر ژن يا ژن هاي مرتبط با طول عمر را از موش هاي 
حفار برهنه استخراج و آن را به بدن موش هاي معمولي منتقل 

كنيم چه اتفاقي خواهد افتاد؟ آيا موشي كه اين ژن ها را دريافت 
كرده عمر بيش��تري خواهد داشت؟ پژوهش��گران دانشگاه 
روچستر موفق شدند به اين سؤال يك ميليون دلاري پاسخ 
دهند و از آنجا كه پاس��خ آنها مثبت بود و موش هايي كه ژن 
افزايش طول عمر را دريافت كردند سالم تر و طولاني تر زيستند 
پاسخ آنها ارزشي بسيار بالاتر از استعاره  »يك ميليون دلاري« 
دارد. اين پژوهشگران اميدوارند عصاره  جواني را يافته باشند و با 
انتقال اين ژن ها به انسان ها طول عمر انسان را افزايش دهند. 

و اما نكته اي فلس��في در پاس��خ به نقده��اي رايجي كه به 
تقليل گرايي و موجبيت گرايي زيستي وارد مي شود. 

تقليل گرايي زيس��تي خوانش هاي متفاوتي دارد و مطابق 
يكي از خوانش هاي آن كه منتقدان فلس��في زيادي دارد، 
پديده ها و خصيصه هاي انس��اني را مي توان صرفاً بر اساس 
اجزاي زيس��تي، از جمله ژن ه��ا تبيين كرد. ام��ا به لحاظ 
روش ش��ناختي زيست شناس��ان بهره ه��اي متنوع��ي از 

تقليل گرايي مي برن��د. براي يك پژوهش��گر حوزه  ژنتيك 
كه درباره  ريشه هاي ژنتيكي طول عمر كار مي كند بهترين 
موضع روش شناختي، تقليل گرايي است. اگر پژوهشگران 
ياد شده اين آموزه را در دستور كار خود قرار نمي دادند كه 
عوامل ژنتيكي علت طول عمر بالاي موش هاي حفار برهنه 

است، پژوهش هاي يادشده نيز انجام نمي شدند. 
اما براي يك جامعه ش��ناس، پذيرش موض��ع تقليل گرايي 
ژنتيكي كاملًا بازدارنده اس��ت. در مقابل، اگر پژوهش��گري 
كه روي عوامل اجتماعي مؤثر بر ط��ول عمر )از جمله فقر( 
پژوهش مي كند، موجبيت گرايي اجتماعي را مبناي عمل 
قرار دهد و فقط نقش عوامل اجتماعي و فرهنگي را در ميزان 

طول عمر دخيل بداند، به بيراهه نرفته است. 
منظر خنثي وجود ندارد. علم با كلي گويي هايي مانند اينكه 
عوامل زيادي در ط��ول عمر موجودات نق��ش دارند پيش 
نمي رود. از منظر معرفت شناس��ي تكاملي، پژوهشگر بايد 
تش��خيص دهد كه اتخاذ كدام موضع فلس��في به پيشبرد 
معرفت علمي در حوزه  پژوهش او كمك مي كند. اين منظرها 
مي توانند كاملًا متعارض باشند اما كاملًا ممكن است كه دو 
منظر متعارض، در دو برنامه  پژوهشي متفاوت، هر دو به رشد 

معرفت علمي كمك كنند. 
بنابراين زمان آن رسيده است كه به نحوي پيشيني و مستقل 
از كاربرد و زمين��ه، تكليفي براي به كارگي��ري آموزه هاي 
فلس��في در علم تعيين نكني��م. به تقليل گراي��ي ژنتيكي، 
همانند بسياري از ديگر آموزه هاي فلسفي نگاهي گزاره اي 
نداشته باشيم و آن را به مثابه  منظر و دستورالعمل  ببينيم. 
براي پژوهشگر ژنتيك اتخاذ يك موضع كارآمد است و براي 

پژوهشگر جامعه شناسي اتخاذ موضعي ديگر. 

»كتاب صوتي« با »نمايشنامه    راديويي« فرق دارد نماينده اي از نسل دايناسورها!

انتظاراتمان را اصلاح كنيم
حجت الاسلام حسين سوزنچي در كانال 
»يك آيه در روز« در باب آيه ۱۳ سوره 
عبس نوشت: »فَمَنْ شاءَ ذَكَرَهُ«. اين 
آيه جمله معترضه اي است كه متضمن 
يك نحوه وعده و وعيد اس��ت. )البحر 
المحيط، ج ۱۰، ص۴۰8( يعني وقتي 
كلمه »تذكرة« در آيه قبل مطرح شود، 
پيش از اينك��ه كلام در روال خودش 
ادامه يابد و توضيح دهد كه اين تذكرة در كجاست، هشداري داد كه البته چون مايه تذكر است 
تنها به درد كسي مي خورد كه خودش بخواهد تذكر را پذيرا باشد و در دعوت الهي زور و اجبار 
اثربخش نخواهد بود، بلكه خود شخص بايد بخواهد. )مجمع البيان، ج ۱۰، ص665( و )الميزان، 
ج ۲۰، ص۲۰۱(. به تعبير ديگر مي خواهد بيان كند اگر كسي پذيراي تذكر نباشد اين سخنان اثري 

در او نخواهد گذاشت و گمان نكنيد با صرف بيان ما همه عامل خواهند شد. 
تذكر اخلاقي: قرار نيست هركس اسم مسلمان روي خود گذاشت بي عيب و نقص باشد و همه سخنان 
اسلام را عمل كند. به خودمان نگاه كنيم! آيا همه دستورات اسلام را مو به مو انجام مي دهيم؟ پس چرا از 

ديگران انتظار داريم كه چنين باشند و اگر اين طور نبودند مسلماني آنان را زير سؤال مي بريم! 
توجه شود: غرض از اين سخن صرفاً يك تذكر است كه انتظارمان را از ديگران اصلاح كنيم و با 
ديدن يك اشتباه يا گناه، سريع انگ بي ديني و... بر افراد نزنيم، نه اينكه بخواهيم بي اعتنايي افراد به 
تذكرات الهي را توجيه كنيم. سخن اين است كه خداوند با كلام خودش و از سوى پيامبر، مخاطبان 
مستقيم پيامبر را تذكر مي دهد اما اين تذكر در برخي از آنها كه حتي در زمره اصحاب ايشان اند، 
اثري نمي گذارد، زيرا نخواسته اند كه تذكر را بپذيرند و اين وضعيتي است كه ما به طريق اولي بايد 

در محاسباتمان در جامعه ديني جدي بگيريم. 

چگونه آنچه را مي خوانيم، فراموش نكنيم؟
كانال تلگرامي »تكراسا« نوشت: تا 
حالا شده راجع به موضوعي بخونين 
يا ويدئويي ر و ببينين ولي چند هفته 
بعد ازش چيزي يادت��ون نياد؟ اگه 
جوابتون بله است بايد بگيم كه تنها 
نيستين. خيلي از ما براي بهتر شدن 
توي كار يا رشد ش��خصي راجع به 
مس��ائل مختلف اطلاعات زيادي رو 
كسب و سعي مي كنيم دانش خودمون رو بالا ببريم ولي معمولاً اونها رو فراموش مي كنيم، 
فكر مي كنين چرا؟ علتش اينه ما معمولاً سعي مي كنيم اطلاعات رو به خاطر بسپريم ولي شايد 
خيلي اوقات دركي ازشون نداشته باشيم و ندونيم دقيقاً چي هستن. اما اطلاعات فرّارن و اگه 
دركش��ون نكنيم ممكنه فراموش بش��ن. براي همين مهمه دانش��مون رو علاوه بر به خاطر 
سپردن، خوب درك كنيم. اما جالبه بدونين درك كردن هم كافي نيست و اگه مي خوايم اون 

رو براي خودمون تبديل به مهارت كنيم، بايد ازش استفاده كنيم و به كار بگيريمش.

اخلاق سازماني و بلوغ مديران
حجت مشتاقيان در كانال تلگرامي خود 
نوش��ت: جديداً زياد از هوش شرافت 
مي شنويم كه در كنار هوش عاطفي و 
بهره هوش��ي از عوام��ل مهم رهبري 
اس��ت. ش��رافت گره خورده با اخلاق 
سازماني و معنويت سازماني. مديراني 
كه به خودشناسي رسيده اند و درگير 
عقده هاي كودكي و اختلال شخصيتي 
نيستند مي توانند در ارتباطات سازماني تصميماتي بگيرند كه به نفع همه باشه. اونها جايگاه انسان 
رو قدر ميدونند و براي انسان ها در هر جايگاهي در سازمان ارزش قائلند. اونها تلاش مي كنند كه 
سازمان محلي براي رشد و شكوفايي همه كاركنان باشه. مديراني كه درگير مشكلات شخصيتي 
و عقده ها هستند نگاهشون به سازمان و قدرت سلسله مراتبي نگاهي سمي است. اونها از اينكه بر 
اساس عقده ها و اختلال هاي شخصيتي تصميم بگيرند لذت مي برند و سازمان به جاي جايي براي 
تحقق اهداف، ميشه جايي براي تحقق منافع شخصي و عقده گشايي. سازمان ها وقتي در مسير 

توسعه قرار مي گيرند كه مديران بالغ زياد بشند و مديران عقده اي به حاشيه برند. 

چرا پيوستن ايران به بريكس را تخريب مي كنند؟
نورالدين قديمي در كانال شخصي خود 
در پيام رسان ايتا نوش��ت: اين  نمودار 
  BRICS و G7   سهم كشورهاي عضو
را از توليد ناخالص جهاني در بازه هاي 
زماني مختلف نشان مي دهد. بر اساس 
اين نمودار كش��ورهاي عضو بريكس 
رشد قابل  توجهي داشته اند. در سال 
۱۹۹5، حدود ۴5 درصد توليد ناخالص 
جهاني را كشورهاي جي۷ داشته اند و حدود ۱۷درصد را كشورهاي عضو بريكس. جالب است كه 
در سال ۲۰۲۳، سهم كشورهاي عضو جي۷ از توليد ناخالص جهاني، حدود ۳۰ درصد )كاهش 
۱5درصدي( و سهم كشورهاي عضو بريكس، بيش از ۳۲ درصد )جبران عقب ماندگي و افزايش 
۱5درصدي( را تجربه كرده است كه آينده اي روشن و رو به رشد را براي بريكس نشان مي دهد و 
قرار گرفتن ايران در ميان اين كشورها قطعاً تأثير مثبتي در اقتصاد ايران داشته و به رشد اقتصادي 

و صنعتي كشور منجر خواهد شد كه اين دستاورد خوشايند معاندين و منافقين نيست.

هركسي تكيه گاهي مي خواهد
كانال دكتر اسلامي ندوشن، بخشي از 
گفته هاي ايشان را در باب خوشبختي 
به اش��تراك گذاش��ت. دكتر ندوشن 
مي فرمايند: هركسي درون خويش يك 
هسته  نبوغ دارد كه همان نطفه  رسالت 
زندگي اوست، اگر توفيق يافت كه آن را 
بيابد و بشكافاند، به زندگي تمام دست 
يافته اس��ت، مهم نيس��ت كه در چه 
درجه اي از درجات اجتماعي باشد. »زندگي تمام« آن است كه هر كسي پيمانه  خود را پرُ كند؛ چه 
دراز عمر باشد و چه كوتاه عمر، چه برجسته و چه گمنام. من البته از همان سن نوجواني سرنوشت 
خود را به قلم بستم. بزرگ ترين شادي و توفيق خود را در نوشتن يافتم، شايد علتش آن بود كه بشر 
در زندگي، خود را تنها و بي پناه مي يابد... گمان مي كنم كه اگر قلم در دستم نبود، زندگي ام بيهوده 
و تلخ مي گذشت. با ناهمواري هايي كه در زندگي هر كسي هست، فرد بايد تكيه گاهي داشته باشد تا 
در زندگي احساس پوچي نكند. آن جان ج��هان م��را قَ�لمَ بود قَ�لمَ/ وان روي نگارگون و آن زلف 

بخَِ��م/ در صبح اميدبخش و در ش�ام دُژم/ وين ها همه رفتند و عدم ماند عدم.

بزرگ ترين خسارت برجام
 عزيز غضنفري در توئيتي نوشت: بزرگ ترين خسارت برجام بروز مشكلات 
در اقتصاد و صنعت هس��ته اي نبود، بزرگ ترين خسارت برجام اقدامات 
عناصري مؤثر در دولت قبل براي قراردادن ايران در ائتلاف فكري و سياسي 
با غرب و دوري از نگاه به شرق بود. شانگهاي و بريكس اما نشانه اي مهم از 

اصلاح يك رويكرد پرمخاطره در سياست  خارجي ايران است. 

از مشكلات جدي قوه مقننه
فاطمه محمدي در توئيتي نوشت: فقدان مباني علمي و سوابق شغلي برخي افراد 
براي عضويت در كميسيون هاي تخصصي و عدم آگاهي از شيوه قانونگذاري از 
مشكلات جدي قوه مقننه در بسياري از ادوار مجلس است. #شيوه_حكمراني

سخت تر از كار در معدن
س��مانه صالحي در توئيتي نوش��ت: اومديم بازديد از كارخانه پسماند، 
بخش ورمي كمپوس��ت كه حجم زباله ه��ا خيلي زياد ب��ود، به خاطر 
بوي وحش��تناك زباله، خيلي از بچه ها حتي با وجود دوتا ماس��ك باز 
هم نتونستن از اتوبوس پياده بشن، تعدادي كه رفته بوديم هم تنفس 
و تحمل برامون س��خت بود. از كارگر اين بخش كه ماس��ك نزده بود 
پرسيديم »چطور بدون ماسك هستيد؟ اصلًا ماسك مي زنيد؟« گفت: 
»آره مي زني��م، ولي الان خوبه، هنوز به اون حدي نرس��يده كه بخوايم 

ماسك بزنيم.« #سخت تر _ از _كار _در _معدن

مهاجراني: تلاش موفق را قدر بدانيم
سيد عطاءالله مهاجراني در توئيتي نوشت: اما! ش��اخ گل هر جا كه رويد 
هم گلست؛ عضويت در شانگهاى، برقرارى و بازسازى رابطه با عربستان، 
بازسازى رابطه با مصر كه در جريان است، مذاكره با امريكا و آزادى اموال 
گروگان گرفته شده ايران، عضويت در بريكس، نمى توان بر اين دستاوردهاى 

مهم چشم بست و گفت خوب است اما! تلاش موفق را قدر بدانيم!
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